
روایت فرهادی از وزیر پیشنهادی علوم

 دانش آشتیانی 
مدیری استراتژیک و اهل تعامل است

ایس�نا| فره��ادی وزی��ر اس��بق عل��وم، دکتر 
دانش آشتیانی را مدیری اس��تراتژیک و اهل تعامل، 
کاربلد، آشنا و با اشراف کامل نسبت به مسائل وزارت 

علوم معرفی می کند.
دکتر محمد فرهادی، وزیر سابق فرهنگ و آموزش 
عالی )وزارت علوم کنونی( درباره دکتر دانش آشتیانی 
وزیر پیش��نهادی عل��وم و مدیر زم��ان وزارت خود 
در س��ال 64 گفت: دکت��ر دانش آش��تیانی همواره 
به عنوان مدیری مطلع، وقت زیادی برای انجام کارها 
می گذاشتند و فعال، کاردان، خوش برخورد، همراه و 
انقلابی بودند. هیچ زمان در حاشیه نبودند و همواره 
ماموریت های محوله را س��رلوحه فعالیت  خود قرار 
می دادند و عمیقا همراه و همدل و در مس��یر انقلاب 
و نظ��ام بودند.او از مدی��ر زمان وزارت خود در س��ال 
64 به عنوان پیش��تاز نهضت س��اخت خوابگاه های 
دانش��جویی در کش��ور نام برد و به زمانی اشاره کرد 
که به مدی��ری ب��رای تص��دی در اداره  کل عمرانی 
وزارت فرهنگ و آموزش عالی نیاز داش��ت و توضیح 
داد: در آن زمان ساخت و سازهای بسیاری در برنامه 
وزارتخانه بود که باید به نتیجه می رس��ید؛ چراکه با 
کمبود فضای خوابگاهی مواجه بودیم و برای نظم و 
سرعت بخشیدن و به نتیجه رساندن پروژه ها نیاز به 
نیروی انقلابی فعال و کارکرده داشتیم و با همت دکتر 
آشتیانی که به س��مت مدیرکل طرح های عمرانی 
وزارت فرهنگ و آموزش عالی منصوب شد، چند کار 

اساسی در این حوزه به ثمر رسید.
این اس��تاد دانشگاه، آش��تیانی را سکاندار نهضت 
ساخت خوابگاه های دانشجویی خواند و گفت: ایشان 
با برنامه ریزی، مدیریت و پشتکاری که به کار بست، 
کمبودهای آن زم��ان به خوابگاه های دانش��جویی 
را برطرف کرد تا جایی که ش��ش ماهه س��اختمان 
خوابگاهی می ساخت نه در یک طبقه، بلکه چندطبقه 
و در مجموع در مدت 3 س��ال یک میلیون مترمربع 
فضای خوابگاهی در کل کش��ور و به ویژه در تهران و 
شهرهای بزرگ به دانشگاه های کش��ور اضافه کرد.

او با اشاره به این که دکتر آش��تیانی در دوره ریاست 
دکتر معین هم به فعالیت خود در وزارت علوم ادامه 
داد و در زمینه تأمین فضاهای آموزشی و تحقیقاتی 
و تأمین امکانات ساختمان س��ازی فعال بود، افزود: 
جدای از این، دکتر آش��تیانی هم��کار و همراه ما در 
جبهه های جنگ بود. بعدها دکتر آشتیانی به عنوان 
معاون جن��گ وزارتخانه منصوب ش��د )آن زمان در 
همه وزارتخانه ها معاونتی به نام معاونت جنگ فعال 
بود( و در ساماندهی فعالیت های دانشجویان رزمنده 
جبهه ها و برنامه ری��زی برای آموزش دانش��جویان 
رزمنده خدم��ات ارزنده ای ارای��ه کرد.به گفته وزیر 
اسبق علوم، در آن زمان تقویت بنیه علمی رزمندگان 
داوطلب ورود به دانشگاه ها در جبهه ها از سوی دکتر 
آشتیانی و همکارانش برنامه ریزی و اجرایی شد. آنها 
اساتید دانشگاهی را س��اماندهی کرده و به جبهه ها 
می برد ند و برای رزمندگان متقاضی ادامه تحصیل،  
کلاس های تقویت بنیه علمی که ش��امل دوره های 
شش ماهه بود، برپا می کردند تا آنها با بنیه علمی قوی 
در کنکور حاضر شوند.فرهادی افزود: از سویی وقتی 
توسط عراق بمباران ش��هرها شروع شد، ساماندهی 
برگزاری کلاس های آموزشی دانشگاهی در مناطق 
جنگی شهری برعهده دکتر آش��تیانی بود و برپایی 
کلاس ها در مراکز امن ازجمله پارکینگ های وسیع 
ساختمان های بزرگ را برعهده داشت تا بدین ترتیب 

دانشجویان از تحصیل مستمر خود بازنمانند.
وزیر اسبق علوم در پایان با اش��اره به ویژگی های 
مدیریتی و فردی وزیر پیشنهادی علوم تأکید کرد: در 
یک کلام دکتر دانش آشتیانی مدیری استراتژیک و 
اهل تعامل، کاربلد، آش��نا و با اشراف کامل نسبت به 

مسائل وزارت علوم است.
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 انتقاد معاون پژوهش وزارت علوم
 در حاشیه نمایشگاه کتب دانشگاهی: 

دانشگاه ها بودجه های پژوهشی 
خودرا  صرف کارهای دیگر می کنند

ش�هروند| معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری در بازدید از دوازدهمین نمایشگاه 
 بین المللی کت��ب کارب��ردی و دانش��گاهی، درباره

 کم ب��ودن بودج��ه خری��د کتاب ه��ای خارجی در 
دانش��گاه ها گفت: »واقعیت این اس��ت که ما چیزی 
به ن��ام بودجه کتاب در دانش��گاه ها نداریم، بلکه این 
بودجه در قالب اعتبارات خود دانشگاه در نظر گرفته 
شده اس��ت. درواقع دانشگاه ها یک اعتبار پژوهشی و 
آموزش��ی دارند که معمولاً به خاطر مشکلات جاری 
خود از این اعتبارات، استفاده های دیگر می کنند.« او 
ادامه داد: »ما در حوزه اعتبارات پژوهش��ی چند آیتم 
داریم که یکی از آنها خرید کتاب، مجلات، پایان نامه ها 
و... است اما متاس��فانه به خاطر مشکلات اقتصادی، 
جابه جایی های��ی در منابع مالی ای��ن حوزه ها انجام 
می شود. با این حال، ما در سال 93 به همه دانشگاه ها 
ابلاغ کردیم که ب��رای بخش پژوه��ش حداقل باید 

15 درصد از کل بودجه هایشان را هزینه کنند.« 

خبر

روي خط خبر

 رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر
 وزارت بهداشت تأکید کرد 

موج جدید آنفلوآنزا  در  راه است

شهروند| »موج جدید آنفلوآنزا در راه است.« این 
را رئیس مرکز مدیریت بیماری ه��ای واگیر وزارت 
بهداش��ت اعلام می کند. حالا تأکید این وزارتخانه 
بر واکس��ینه ش��دن زنان باردار، بیماران سرطانی و 
سالمندان در برابر آنفلوآنزاست. محمد مهدی گویا 
می گوید: »مردم نگران این موضوع نباشند، این موج 
هر سال به کشور می آید.« مردم می توانند با تشخیص 
و تجویز پزشک به داروخانه بروند و واکسن آنفلوآنزا را 
تهیه کنند. به گفته رئیس مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت، این واکسن ها در داروخانه ها 
توزیع شده و مشکلی برای تهیه آن وجود ندارد. او به 
ورود به فصل سرما اشاره می کند و به فارس می گوید: 
»نباید نگران آمدن موج آنفلوآنزا باشیم چرا که این 
موج هر  س��ال می آید و در همه جهان نیز این پدیده 
وجود دارد. به طوری که می ت��وان گفت آمدن موج 
آنفلوآنزا دیر و زود دارد اما ش��اهد آن خواهیم بود.« 
البته او به گروه های حس��اس یعنی همان بیماران و 
سالمندان و زنان باردار تأکید می کند واکسن آنفلوآنزا 
تزریق کنند. »مهم این اس��ت افرادی ک��ه واقعا در 
معرض خطر بیش��تری در ابتلا به آنفلوآنزا هستند 
واکس��ینه ش��وند، در درجه اول افراد بالای 60 سال 
باید واکس��ن آنفلوآنزا را تزریق کنند و در درجه دوم 
افرادی که دچار بیماری های قلبی و ریوی هس��تند 
باید این واکسن را استفاده کنند.« گویا ادامه می دهد: 
»افرادی که مبتلا به سرطان هستند و شیمی درمانی 
می شوند، افرادی که دچار بیماری های نقص ایمنی 
هستند و دیابتی های پیش��رفته باید حتما واکسن 
آنفلوآن��زا را تزریق کنن��د.«  به گفت��ه رئیس مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، تزریق 
این واکسن در زنان باردار بیش از سایر افراد ضروری 
است چرا که این بیماری در زنان باردار بسیار شدید 
می شود به طوری که جان آنها را نیز تهدید می کند، 
بنابراین این گروه از افراد حتما باید واکسینه شوند و 

اگر تاکنون واکسن را تزریق نکرده اند، اقدام کنند. 
این مسئول در وزارت بهداش��ت تأکید می کند: 
»همه افراد نیازی به تزریق واکسن آنفلوآنزا ندارند و 
بیشتر افرادی که بیماری زمینه ای یا نقص سیستم 
ایمنی دارند، تزریق این واکس��ن برایشان ضرورت 
دارد، بنابرای��ن بهتر اس��ت اجازه دهی��م آنانی که 
تزریق واکسن برایشان ضروری است  به این واکسن 

دسترسی پیدا کنند.«

 کشف بزرگترین محموله
 پرندگان قاچاق در دریای عمان

شهروند |  بزرگترین محموله قاچاق پرندگان که 
در لنج ناخدای ایرانی جاسازی ش��ده بود در دریای 

عمان متوقف شد.
به گزارش دیده بان حیات وح��ش ایران، مأموران 
دریابانی پلیس با همکاری محیط بانان چابهار یک 
لنج ایرانی را در آب های دریای عمان متوقف کردند. 
در جریان بازرس��ی از این لنج 140پرنده ش��کاری 
شاهین و ۲40هوبره کشف و ۸پاکستانی و ایرانی در 

این رابطه بازداشت شدند. 
حفاظ��ت  مدی��رکل  محم��ودی«،  »س��عید 
محیط زیست چابهار گفت: مبدا این محموله کشور 
پاکستان و مقصد آن کش��ورهای عربی بوده است و 
هم اکنون لنج، همه خدم��ه و ناخدای لنج که ایرانی 
و صاحبان محموله که پاکستانی هستند در بازداشت 
و تحت بازجویی به سر می برند. او افزود: تعداد کمی 
از هوبره ها و ش��اهین ها به دلیل ش��رایط نامناسب 
نگهداری و حمل تلف ش��ده اند اما بقی��ه پرندگان 
در حال حاضر تحویل اداره محیط زیس��ت و تحت 
مراقبت و نظ��ارت کارشناس��ان و محیط بانان قرار 
دارند. مقادیر مناسبی گوش��ت و مواد غذایی تهیه 
شده و پرندگان هم اکنون تحت تیمار و تغذیه توسط 
محیط بانان ق��رار دارند تا نس��بت به تعیین تکلیف 
آنها تصمیم گیری و اقدام شود. محمودی گفت: در 
صورت صلاحدید کارشناسان، پرندگان کشف شده 
پس از مدتی مراقبت و تغذیه در زیستگاه های طبیعی 

استان های جنوبی کشور رهاسازی خواهند شد.
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تجاری سازی دانشگاه؛ یک انتخاب نیست، یک ضرورت است 

آنچه درباره برنامه ای که وزیر پیشنهادی علوم، تحقیقات و آنچه 
 با عنوان تجاری س��ازی دانش��گاه ها در برنامه وزیر علوم ارایه شده 
به نوعی مرتبط با حوزه اقتصاد دانش بنیان است. این موضوع یعنی 
توجه به دانشگاه ها به عنوان مرکزی برای کسب و کار از  سال پیش در 
کش��ورهای به اصطلاح جهان اول آغاز شد و در واقع به نوعی پیامد 
تغییراتی در ح��وزه اقتصادی بود. از زمان��ی که بحث صنعت زدایی 
از کش��ورهای جهان اول آغاز ش��د این کشورها صنایعش��ان را به 
کش��ورهای دیگری مثل چین، هند و... منتقل کردند؛ کشورهایی 
که نیروی کار ارزان قیمت داشتند در عین حال اتحادیه های کارگری 
و مقررات زیست محیطی سختگیرانه نداشتند. به تدریج اما پس از 
انتقال این صنایع و به عبارتی صنعت زدایی از کشورهای جهان اول، 
این کشورها با بحران کار و اش��تغال مواجه شدند و همین موضوع 
موجب ش��د نگاه دوباره ای به خدمات بش��ود و یکی از این خدمات 
هم خدمات آموزش��ی اس��ت. درحال حاضر بس��یاری از شهرهای 
بزرگ جهان به شهرهایی خدماتی تبدیل شده اند و در این شهرها 
دانشگاه ها هم به عنوان حوزه کس��ب وکار تعریف شده و به نوعی در 
کارکرد دانشگاه ها بازنگری کرده اند و این درواقع نقطه مقابل آن نگاه 
سنتی و کلاسیک به دانشگاه است که دانشگاه ها را به عنوان مرکزی 

برای آموزش تعریف می کرد. در نگاه جدید دانشگاه ها به عنوان یکی 
از موتورهای کسب وکار در برنامه های توسعه تعریف می شوند. این 
رویکردی است که در بسیاری از دانش��گاه های جهان تجربه شده. 
مالزی، استرالیا و انگلستان نمونه های شناخته شده ای هستند که 
دانش��گاه ها را وارد حوزه درآمدزایی و ارای��ه خدمات کرده اند. اصولا 
رقابتی که میان دانش��گاه های معتبر دنیا هم وجود دارد در همین 
زمینه است. در همین 500 دانشگاهی که هر سال فهرست آنها اعلام 
می شود هم همین رویکرد و همین بحث مطرح است. در ایران و در 
شرایطی که دانشگاه ها همیشه دولتی بودند و کسی هم از آنها انتظار 
نداشته که به درآمدزایی فکر کنند رفته رفته این نگاه قوت می گیرد 
که دانشگاه ها هم می توانند درآمدزا باشند. این موضوع یعنی فعالیت 
اقتصادی دانشگاه ها و تجاری شدن آنها در دوره حاضر یک انتخاب 
نیست، یک ضرورت است و با توجه به شرایط اقتصادی جهانی آنها 
ناگزیرند به این س��مت بروند به ویژه آن که منابع دولتی کم شده و 

دانشگاه ها ناچارند که روی پای خودشان بایستند. 
 این نکته مهمی اس��ت که در برنامه وزیر پیشنهادی علوم هم به 
آن اشاره شده اما تجاری س��ازی دانش��گاه ها الزاماتی دارد. یکی از 
الزامات آنها استقلال دانشگاه هاست. نمی توان به دانشگاه ها گفت 
که باید به سمت تجاری سازی بروید اما استقلال ندارید و به صورت 
متمرکز اداره می شوید. باید روسایشان انتخابی باشند و دانشگاه برای 
راه اندازی رشته و جذب دانشجو برای آن محدودیت نداشته باشد. 

فرض کنید الان در کشور انتخابات شورایاری برگزار شده و دانشگاه 
می خواهد یک دوره فوق لیسانس برگزار کند و دانشجو بگیرد و این 
دوره هم باید الان برگزار شود. در این شرایط، این موضوع دست کم 
5 سال طول می کش��د و زمانی این رش��ته راه می افتد که اصلا نیاز 

به وجودآمده رفع شده است. 
برای تجاری سازی دانشگاه ها باید به تمام الزامات آن توجه شود. 
در ایران ما این مشکل وجود دارد که ما از اول به نتیجه فکر می کنیم 
ام��ا الزامات و زیرس��اخت های آن را فراهم نمی کنی��م. نمی توانیم 
برای ورود دانش��گاه ها به حوزه کسب وکار برنامه ریزی کنیم اما بعد 
اقتصادی، اجتماع��ی و اداری آن را نبینیم و به همین دلیل اس��ت 
که آقای آش��تیانی اگر به عنوان وزیر دولت فعالیت کنند به تنهایی 
نمی توانند اجرایی ش��دن این برنامه را پیش ببرن��د و در این زمینه 
نیازمند همکاری همه بخش هاست. مثلا در این حوزه حتما به کمک 
وزیر اقتصاد نیاز دارد و این موضوع باید با سیاست های کلان دولت و 

برنامه پیوند داشته باشد.   
ورود دانشگاه ها به حوزه کسب وکار البته نتیجه دیگری هم دارد و 
آن سیاست زدایی از دانشگاه است چون دانشگاه ها وارد فضای رقابتی 
می ش��وند و عملا پیوندی که در کشور ما بین دانشگاه با حکومت و 
سیاست وجود داشته تغییر می کند. اصولا این رویه باید تغییر کند 
تا دانشگاه بتواند در بعد اقتصادی پیش برود و با رقبایی که در بخش 

خصوصی و دولتی دارد رقابت کند. 

حسین  ایمانی جاجرمی
 استاد دانشگاه تهران
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شهروند| حسن روحانی امروز برای چهارمین بار برای 
گرفتن رأی اعتماد برای وزیر پیشنهادی وزارت علوم به 
مجلس می رود. »فخرالدین احمدی  دانش آش��تیانی«، 
جدیدترین وزیر پیشنهادی رئیس جمهوری برای وزارت 
علوم است. او در چند روزی که از معرفی اش به مجلس 
گذشته، تمام قد از برنامه هایش دفاع کرده؛ برنامه هایی 
مانند اعتلای دانش و فرهنگ جامعه؛ تولید علم و ایفای 
نقش موثر در فرآیند تبدیل علم به فناوری های نوین و 
تجاری س��ازی آنها در خدمت اقتصاد مبتنی بر دانش، 
دستیابی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوهشی 
به سطحی از توانمندی که بتوانند کیفیت و عملکردی 
در تراز منطق��ه ای و جهانی )500 دانش��گاه برتر دنیا( 
داشته باش��ند و از اس��تقلال عملیاتی و پویایی لازم )با 
حداقل تاثیرپذیری از تحولات سیاسی و منابع دولتی( 

برخوردار باشند و ... 
فخرالدین احمدی دانش آشتیانی که از  سال 1364 به 
دعوت محمد فرهادی وزیر وقت فرهنگ و آموزش عالی 
از سپاه پاسداران انقلاب اس��لامی به این وزارت آمد، بار 
اصلی اداره معاونت امور جنگ وزارت فرهنگ و آموزش 
عالی و پشتیبانی جنگ دانشگاه ها را در طول دوران دفاع 
مقدس برعهده داشت. او فارغ التحصیل رشته مهندسی 
زلزله از دانش��گاه امپریال کالج انگلستان است و از  سال 
1364 تا 13۸۲ به طور مداوم در مسئولیت های عمرانی 
و پشتیبانی و نیز طراحی و ایجاد زیرساخت های حرکت 
از وزارت فرهنگ و آموزش عالی به ساختار جدید وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری حضور داشته است.
او که س��ال ها رئیس مجتمع آموزش��ی مفید بوده، 
حالا طرف��داران خودش را دارد. موسس��ه ای که یکی از 
موسسات موفق آموزش عالی در بخش خصوصی است و 
به پژوهش های کاربردی و فارغ التحصیلان متخصصش 
ش��هره اس��ت. در همین چن��د روز گذش��ته نامه های 
زیادی به مجلس نوش��ته ش��ده و در آن از نمایندگان 
 خواسته شده که به آش��تیانی رأی اعتماد بدهند. نامه
 ۷60 اس��تاد دانش��گاه به نمایندگان مجل��س یکی از 
نامه هاس��ت. در این نامه آمده است: »رئیس جمهوری 
محترم بر مبنای وظایف و اختیارات قانونی خود، بار دیگر 
یک شخصیت شناخته شده دانشگاهی را جهت تصدی 
مس��ئولیت وزارت علوم، تحقیقات و فناوری به مجلس 
شورای اسلامی معرفی کرده اس��ت. جناب آقای دکتر 
دانش آشتیانی از اس��اتید برجسته، نام آشنا و مجرب در 
عرصه آموزش عالی اس��ت و در بین قاطبه دانشگاهیان 
به عنوان مدیری متدین، متعهد، درس��تکار، منطقی، 
آینده نگر و توسعه گرا شناخته می شود. این میان حمایت 
از وزارت علوم که نقش اساسی در تربیت نیروی انسانی و 
توسعه دانش بنیان کشور دارد، اهمیت بیشتری می یابد. 
امروزه دانش��گاه ب��ه برنامه ریزی و ثب��ات مدیریت نیاز 
دارد تا دانش��گاهیان بتوانند با آرامش، تحقق این امر در 
سایه حمایت همگانی شما نمایندگان محترم در روی 
کارآمدن وزیری متعهد، توانمند، توسعه گرا و با مقبولیت 
بالا در میان دانشگاهیان )ویژگی هایی که در جناب آقای 

دکتر دانش آشتیانی به  روش��نی دیده می شود( میسر 
اس��ت. ما جمعی از اعضای هیأت علمی دانش��گاه های 
کشور با حمایت از تلاش مکرر رئیس جمهوری محترم 

برای تعیین تکلیف مدیری��ت وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری از نمایندگان محترم انتظار همراهی و همدلی 
با دولت داریم و از آنان می خواهیم که اولا در ارزیابی های 

خود به حسن اس��تقبال اکثریت مطلق دانشگاهیان از 
تصمیمات رئیس جمهوری محترم در عرصۀ مدیریت 
آموزش عالی توجه کنن��د و ثانیا به ای��ن نکته عنایت 
داشته باش��ند که تداوم بلاتکلیفی در مدیریت آموزش 
عالی علاوه بر این ک��ه باعث اختلال ج��دی در فرآیند 
توسعه علمی کشور خواهد شد، به یاس و سرخوردگی 
دانشگاهیان و بی انگیزگی آنان در امر آموزش و پژوهش 

خواهد انجامید.« 
 نتایج یک نظرسنجی درباره وزیر پیشنهادی

از طرف دیگر یک موسسه پژوهش��ی از 1۲50نفر از 
اساتید دانشگاه درباره فخرالدین احمدی دانش آشتیانی، 
گزین��ه چه��ارم رئیس جمه��وری ب��رای وزارت علوم 
نظرس��نجی ک��رده اس��ت. این نظرس��نجی توس��ط 
شرکت »دانش بنیان س��روش آینده ایرانیان« مجری 
پژوهش های اجتماعی و فرهنگی انجام ش��ده اس��ت. 
جمعی از اساتید ترازاول پژوهش های اجتماعی کشور 
بر روند انجام این نظرس��نجی، نظارت علمی و روش��ی 
داشته اند. داده های این نظرسنجی از طریق یک سیستم  
ایمن سنجش تحت وب و توسط ارتباط ایمیلی با اساتید 
دانش��گاه های دولتی سراسر کش��ور جمع آوری شده 
است. تعداد پاسخگویان به پرسشنامه اینترنتی در طی 
4روز انجام این مطالعه، 1۲50نفر بوده است. صلاحیت 
علمی آشتیانی توس��ط ۸9 درصد پاسخگویان، توانایی 
اجرایی برنامه های رئیس جمهوری برای آموزش عالی 
توسط ۸۸ درصد پاسخگویان، تجربه مدیریتی او توسط 
۸۷ درصد و صلاحیت سیاس��ی او توس��ط ۸5 درصد از 
پاسخگویان تأیید شده اس��ت. ۸4 درصد پاسخگویان 
به این نظرسنجی گفته اند آشتیانی صلاحیت تصدی 
وزارت علوم را دارد و 16 درصد از آنها صلاحیت او را برای 

تصدی وزارت علوم تأیید نکرده اند. 
کیفی سازی و تجاری سازی دانشگاه ها

اما آشتیانی در روزهای گذشته گفته اولویتش برای 
وزارت علوم توسعه کیفی دانشگاه هاست. او گفته »فکر 
می کنم به اندازه کافی توس��عه کمی داش��ته ایم و حالا 
زمانش رس��یده تا این توس��عه کمی را تبدیل به کیفی 
کنیم. موضوع بعدی ارتقای کیفیت آموزش و پژوهش 

در دانشگاه هاست.« 
تجاری کردن علم یکی دیگر از مس��ائلی است که از 
آن به عنوان اولویت در برنامه هایش از آن نام برده:  »این 
موضوع برایمان بسیار مهم است، البته باید دقت کنیم که 
این سه حوزه را با هم پیش ببریم تا بتوانیم در مدت زمان 
کوتاه موفق شویم.«  حالا سال هاست که تجاری سازی 
دانشگاه ها به عنوان یک موضوع موردنیاز برای دانشگاه ها 
اعلام می شود. اقتصاددانان معتقدند تجاری سازی دانش 
جزو یکی از سه سازوکار عمده دانشگاه برای انتقال دانش 
به صنعت اس��ت. آنها می گویند با توج��ه به تحقیقات 
انجام ش��ده در زمین��ه کارآفرینی دانش��گاهی، امروزه 
تجاری سازی دانش برای بقای دانشگاه ها لازم است. اینها 
نظرات تعدادی از موافقان وزیر پیشنهادی علوم و برنامه 

تجاری سازی دانشگاه های او است. 

روحانی امروز به مجلس می رود

دفاع از دانش
    براساس نتایج یک نظرسنجی از 1250 نفر از دانشگاهیان، 84  درصد موافق تصدی  وزارت علوم توسط دانش آشتیانی اند

ای��ن نکت��ه خوب��ی اس��ت ک��ه آق��ای 
دانشگاه ها  تجاری سازی  دانش آشتیانی 
را در برنامه های��ش آورده اس��ت. هرچند 
برنامه ه��ای او ب��ا گزینه ه��ای قبل��ی 
پیش��نهادی برای وزارت علوم تا اندازه ای 
شبیه است ولی توجه ویژه به کیفیت بخشی به دانشگاه ها و تجاری سازی آنها موضوع مهمی در 

برنامه های اوست. 
موضوع اینجاست تاکنون نظارت ویژه ای بر وزارت علوم در ارتباط دانشگاه با صنعت انجام نشده 
اس��ت. از طرف دیگر اس��تادان باید در اجرای پروژه ها درصدد رفع مشکلات جامعه باشند و به 
همین دلیل بهتر است وزارت علوم معاونتی برای ارتباط دانش��گاه با صنعت راه اندازی کند و از 
دانشگاه های قطب، پژوهشگاه ها و سپس دیگر دانشگاه ها روند این ارتباط را مطالبه کند.  نقش 
وزارت صنعت در اجرای قانون ارتباط دانش��گاه و صنعت هم مهم است. بسیاری از صنعتگران 
نسبت به دانشگاه سلب اعتماد کرده اند که متاسفانه به دلیل نگاه فرهنگی که صنعتگران دارند، 
این مشکل به وجود آمده است. کم تجربگی بسیاری از اس��تادان در مقایسه با سطح علمی که 

برخوردارند، یکی دیگر از علل ضعیف بودن ارتباط دانشگاه با صنعت است. 
همه اینها در حالی است که برابر سندچشم انداز 1404 بنا بر این بوده که ما در بحث علم و رشد 
علمی رتبه اول منطقه باشیم. در مسائل نظری ما همین الان هم دارای رتبه اول منطقه هستیم 
اما در کاربردی ش��دن پژوهش های دانش��گاهی به طوری که مردم بتوانند نتایج آن را احساس 
کنند، هنوز معلوم نیست به رتبه موردنظر در سند چشم انداز 1404 برسیم. موضوع مهم درباره 
این که چرا تا به حال دانشگاه های ما تجاری نشده اند و هنوز حلقه مفقوده بین دانشگاه و صنعت، 
حلقه بزرگی اس��ت که کلا ما  ایرانی ها چندان اهل زحمت نیستیم و این به سبک زندگی مان 
برمی گردد. موضوع مهم دیگر این است که صنایع ما اساتید دانشگاه ها را نامحرم می دانند. صنایع 
به جای اساتید دانشگاه به دنبال این هستند که خودشان مرکز تحقیق گوشه کارخانه بزنند و بعد 

می گویند به اساتید نیاز نداریم و حتی از دانشگاه ها کارآموز هم به کارخانه هایشان راه نمی دهند.

وقت مناسب برای تجاری کردن دانشگاه ها 

قاسم جعفری
 دبیر دوم کمیسیون
 آموزش مجلس
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